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Aleksandr Altman
(ur. 1980), od 1989 r.
zajmuje się piłkq noż-
nq (szkoły,,spartak,,
i ,,Czertanowo"). Jest
absolwentem (2004)
Rosyjskiego Uniwersy-
tetu Kultury Fizycznej,
Sportu i Turystyki,
fakulteru,,Publ ic
Relations w 5porcie".
Pracował w Między.
narowościowej Lidze
Piłkarskiej i w k|ubie
Maccabi Moskwa, był
menedżerem projek.
tóq później został
dyrektorem general-
nym. Od 2010 r. jest
oficjaInym piłkarskim
agentem FIFA. Brat
udział w Maccabiadzie
w 2009 r. w delegacji
rosyjskiej drużyny.

Rozgrywki piłkarskie jednoczą narody
Rozmowa Aleksandrem Altmanem

Natalia Sineaeva-Pankowska

Czerwiec był dla Warszawy, jak i dla całej Pol-
ski, miesiącem bardzo interesującym ibogatym
w różne wydarzenia, przeważnie sportowe. UIi-
ce były pełne kibiców zróżnych krajów - grec-
ki, czeski, rosyjski, niemiecki, włoski, francuski
i inne języki dały się słyszeć wszędzie. Warszawa
nigdy w dzisiejszych czasach nie stała się aż tak
wie|okulturowa. Musimy przyznać, ze kibice ro-
syjscy byli najbardziej wielokulturowi ze wszyst-
kich kibiców na Euro 2012, którzy pojawi|i się
W Warszawie. Wśród nich można było spotkać
przedstawicieli narodowości Hantów w swoich
Iudowych strojach' którzy przyjechali z dalekiej
Syberii (to narodowość finno-ugórska, Iiczy ty|ko
30 tysięcy osób)' kibiców FC Anzhi Makhachkala
z Dagestanu w swoich charakterystycznych kau-
kaskich czapkach' również tatarskich kibiców FC
Rubin z Kazania. Przyjechał także Aleksandr Alt-
man, który jest dyrektorem klubu żydowskiego
,,MaGGabi,'w Moskwie - wziął swojego przyjacie-
Ia i przybyli do WarszawY, aby kibicować druży-
nie Rosji podczas Euro.

Aleksandr Altman pochodzi zrodziny znanych rosyj-
skich historyków. Jego ojciec to profesor |lya A|tman,
dyrektor Centrum Badań nad Ho|okaustem w Rosji,
który w ubiegłym roku udzie|ił wywiadu ,,Słowu Ży.
dowskiemu" (nr 1/467 ze stycznia 2011 r.). Natomiast
matka, Maria Altman jest specjaIistkq z dziedziny ne9a-
cjonizmu Ho|okaustu. A|eksandr Altman p|anował zo-
stać w Warszawie dłuzej, aIe z powodu tego, ze rosyjska
druzyna nie zakwaIifikowała się do ćwierćfinału, musiał
wyjechać wcześniej. Warszawa mu się spodobała, to
była jego pierwsza wizyta w Po|sce. Przez ten krótki
okres pobytu udało się mu odwiedzić Stadion Narodo.
wy, zydowskq restauracjq,,Pod Samsonem,' na Starów-
ce, gdzie degustował dania specyficzne dla PoIski, któ.
rych w Moskwie nie można zna|eźć, Plac Grzybowski,
gdzie jest większość zydowskich instytucji. Spotkał się
też z przedstawicielami Stowarzyszenia Nigdy Więcej
i Futbol przeciwko Rasizmowi w Europie (FARE).

Aleksandr, pochodzisz z rodziny historyków. DIacze-
go zostałeś piłkarzem?

ojciec wysłał mnie na treningi piłki nożnej, kiedy
miałem dziewięć |at. Po prostu wziqł mnie do ko-

misji kwa|ifikacyjnej do szkoły piłkarskiej ,,Spartak''
d|a dzieci w Moskwie. on bardzo Iubi piłkę, aIe nie
zrea|izował swojego marzenia, aby zostać piłkarzem.
ojciec pochodzi z Ukrainy, aIe zawsze kibicował mo-
skiewskiemu FC Spartakowi, grał w piłkę w szko|e
i na uniwersytecie. Jednak mój brat nie został piłka-
rzem, chociaz teŻ chodził ze mnq do komisji kwa|i-
fikacyjnej i nawet tez był zakwaIifikowany do 9rupy.
To wszystko z powodu tego, ze mój ojciec postano-
wit, ze dwaj piłkarze na jednq rodzinę to juzza duzo.
Brat jest informatykiem z wyksztalcenia i pracuje
w biurze konstruktorskim.

Powiedz nam coś o Maccabi w Moskwie.

Tak naprawdę histor ia k lubu Maccabi Moskwa
ma już sporo |at. Na i|e ja wiem, w 1989 r., jeszcze

w czasach radzieckich, była drużyna piłkarska Mac-
cabi, która grała w amatorskiej |idze. Były również
kluby w innych rodzajach sportu, np. szermierka.
Kontynuujemy tę tradycję, a|e już w innym for-
macie, poniewaz nie udato s ię nam odbudować
kontaktów ztymi Iudźmi, którzy to wszystko za-
kłada|i .  Wie|u z nich juz dawno wyjechało z Rosj i ,
wie|u ma już teraz inne zainteresowania. W 2003
r. u mojego znajomego Pawla Feldbluma, preze-
sa naszego k|ubu, który k iedyś był prezesem zy-
dowskiej wspó|noty w Tumeni, pojawił się pomysł,
Żeby załoiyć piłkarski k|ub, który by zjednoczył
słynnych zydowskich działaczy. Taki k|ub powstał
i poł4czył działaczy ku|turaInych, po|ityków i na-
Wet rabina. Kapitanem druŻyny został ambasador
łzrae|a w Rosj i  Arkady Mi|-Man. W druzynie jedno-

cześnie graI i  sławny dziennikarz teIewizyjny W|adi-
mir So|owiew iświatowej sławy mistrz w łyzwiar-
stwie f igurowym l l ja Awerbuch. Pierwszy trening
odbył s ię na Luznikach, na największym stadionie
kraju. Pierwszym trenerem drużyny był |egendar-
ny piłkarz z FC Spartak greckiego pochodzenia
Giennadij Logofet. PoŹniej trenerem był piłkarz
tatarskiego pochodzenia RawiI Sabitow. GraI iśmy
rózne towarzyskie mecze z Weteranami FC 5partak
Moskwa, z druzynq dziennikarzy, równieŻ z innymi
drużynami. A|e chcie| iśmy graĆ regu|arnie i  na sze-
rzej zakrojonq ska|ę. No iwtedy Paweł Fe|dbIum
wpadł na pomysł Międzynarodowościowej Ligi
Pitkarskiej. Stała się ona dIa nas pIatformą do or-
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ganizowania turniejów. PrzecieŻ Maccabi musiało
gdzieś grać iz kimś współzawodniczyć. Pierwsze
mistrzostwa odbyły się w 2004 r. Wtedy Maccabi
został mistrzem' W tych mistrzostwach uczestni-
czyło szesnaście drużyn.

Jakie to były drużyny?

SPORT

Skąd otrzymaliście wsparcie dla tej inicjatywy?

W większości stanowiły je osobiste dary, nie mie| i-
śmy dotacj i f inansowych od władzy. Bardzo chcie l i -
śmy mieć takie wsparcie, a|e było niełatwo, bo wte-
dy w nas jeszcze nikt nie wierzył, nie wierzył W nasz
potencjaIny sukces. AIe postaraI iśmy się, aby zostać

Rózne _ ormiańska, tatarska, czuwaska, inguska i  wie-
|e innych. PoŹniej do nas dołqczyły druzyny z Ameryki
Łacińskiej  i  z Kamerunu. Była też druzyna z dawnej Ju-
gosławi i ,  tam grajq jednocześnie Serbowie iChorwa-
ci. Mie|iśmy tez druzynę Kurdów i drużynę Turków.

sławnymi, stara| iśmy się zbudować dobre relacje
z mediami. Zaczę| i  o nas pisać we wszystk ich wpły-
wowych gazetach w Rosji. Dzięki temu W 2006 r. po-
parł nas ówczesny mer Moskwy Jurij Łużkow. Piłka
nozna to jego pasja, on sam |ubi pograĆ w piłkę, nie

Warszawa
Aleksandr Altman,
dyrektor klubu
Maccabi w Moskwie
Fot. P. Pi luk
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Natalia Sineaeva-
Pankowska pochodzi
z Mołdawii, jest dok-
torantką Szkoły Nauk
Społecznych Instytutu
Fi lozofi i  iSocjologi i
Polskiej Akademii
Nauk w Warszawie,
współpracuje
ze Stowarzyszeniem
Nigdy Więcej.

ty|ko kibicuje. Wtedy nasza Międzynarodowościo-
wa Liga Piłkarska dołqczyła się do specja|nego rZq-
dowego programu zor ientowanego na budowanie
dobrych relacji między pomiędzy poszczegó|nymi
grupami narodowymi zamieszkujqcymi W Moskwie.
Ponieważ Moskwa jest bardzo wie|oku|turowym
miastem i  budowanie stosunków międzyku|turo.
wych, umiejętnie ibez jakiko|wiek konf l iktóW ma
istotne znaczenie. Tutaj pokaza|iśmy wszystkim,
ze piłka nozna spełnia funkcję integracyjną W spo-
łeczeństwie. Rzeczywiście, W sporcie bywa sporo
emocjona|nych momentów, mają jednak charak-
ter przejściowy. Nasza Międzynarodowościowa
Liga Piłkarska ma swój etyczny kodeks zachowania
i wszyscy starajq się postępować według jego reguł.
Wiele druzyn juz wygrało mistrzostwa. Zazwyczaj
podczas finału mamy wie|u kibiców z róŻnych dru-
zyn W charakterystycznych szaIikach. Jest też kuch-
nia róznych narodóW, w przerwach występują ze-
społy muzyczne róŻnych mniejszości narodowych.
Zazwyczaj na turniejach bywajq rodziny zdzieĆmi.
Wiele z nich utrzymuje przyjacielskie kontakty poza

rozgrywkami piłkarskimi i nawet prowadzq wspó|ne
przedsięwzięcia biznesowe. Po tym jak zmieniła się
władza w Moskwie mie|iśmy bardzo trudny okres,
ponieważ nie mie|iśmy dofinansowania. Liderzy
organizacji róznych narodóW dawa|i swoje własne
pieniqdze na utrzymanie naszej Ligi. A|e przeŻy|iśmy
juz ten trudny okres. Teraz mamy nowe drużyny, np.
niem ieckq. Dzisiaj prezesem M iędzynarodowościo-
wej LigiPiłkarskiej jest Daud Huczyiew, któryjest In-
guszem z pochodzenia. To były minister ro|nictwa
Inguszetii, człowiek mqdry i charyzmatyczny. Dzięki
niemu mamy duzo nowych druzyn w Lidze.

oprócz Ligi, Maccabi ma również inne sukcesy...

Tak, w2006 r.  gra| iśmy wfina|e Pucharu Moskwy'
w 2007 r. dosta|iśmy propozycje od Federacji PiŁ
karskiej Rosji, zeby zagraĆ w Pucharze Rosji. To było
pierwszy raz w historii, zeby Federacja Piłkarska Rosji
zaprosiła amatorskq druzynę do wzięcia udziału w ta-
kich meczach. W Europie, np. we Francji, to juz zo-
stało tradycjq. Wówczas niestety przegraliśmy z innq
piłkarskq druzynq ,,Dnepr-Smo|ensk''. A|e wtedy nas
pokaza|i we wszystkich trzech głównych kanałach
telewizyjnych w Moskwie i powiedzieli, ze to jest

pierwsze tego typu doświadczenie k|ubu Maccabi.
W tych meczach mie|iśmy półtora tysiqca kibiców na
stadionie. Przyjechały wtedy trzy autobusy zdzieĆ-
mi ze szkół zydowskich. By|i reprezentanci Sojuszu
Maccabi z|zrae|a.Zaprosił ich wtedy juz wspomniany
Paweł Fe|db|um, bo miał pomysł, zeby zorganizować

Światowq Maccabiadę _ zimq w Moskwie. A|e niestety
ta idea nie została zreaIizowana, bo |zrael jest jednak

państwem południowym. D|a mnie jako d|a główne-
go organizatora te mecze zostały ważnym doświad-
czeniem. Przed meczem jednak ba| iśmy się antyse-
mickich prowokacji, bo pisało się o tym w internecie.
A|e na szczęście nie wydarzyło się nic złego. ChciaŁ
bym tez dodać, ze w 2008 r. dzięki wsparciu fundacji

Genesis załozy|iśmy drużynę piłkarskq dIa zydowskich

dzieci, otwartq takze d|a dzieci o innych korzeniach.
Ta druzyna istniała trzy |ata' Wtedy dzieci nie ty|ko
grały w piłkę, a|e obchodziły zydowskie święta - Pu-
rim, Pesach. SpacerowaIiśmy po żydowskiej Moskwie.
MieIiśmy spotkanie z trenerem izraeIskiej reprezenta-
cji A|eksandrem Uwarowym. By|iśmy w |zrae|u, og|q-
da|iśmy Maccabiadę, gdzie kibicowa|iśmy rosyjskiej

druzynie. odwiedziIiśmy muzeum Yad Vashem. Muszę
podkreś|ić, że to była mieszana grupa dzieci -dzieci

zmieszanych rodzin. D|a wie|u znich, nie majqcych
pojęcia o żydowskiej tozsamości, to była unikalna

szansa, zeby zapoznać się ze swoimi korzeniami.

A twój ulubiony izraelski piłkarz? Kto to jest?

Kiedy Rosja gra z lzraelem, to my w rodzinie kibicuje-
my za remisem. Ta k na prawdę mn ie ba rdzo i nteresuje

izrae|ski sport. Był taki sławny piłkarz Ronnie Rosen.

tha|, który grał za Tottenham w angie|skiej pierwszej

|idze. Nie wlzyscy go pamiętajq dzisiaj' Podoba mi
jeszcze Yosef Benayoun, który gra w AngIii.

Jesteś zadowolony z tego, że Mistrzostwa Świata
w piłce nożneJ odbędą się w Rosjiw 2018 r.?

Tak, oczywiście. Rosja jest młodym państwem, na.

sze społeczeństwo, nasze Wartości dopiero kształ-

tują się. Musimy zdqzyc zrea|izowaĆ wieIe pozytyw-

nych zmian i równiez przygotowaĆnaszych kibiców.
A|e sześć |at to Wystarczaj4cy okres, zeby zd4żzyc

dobrze przygotować się do tych mistrzostw. Muszę
jednak podkreślić, Że teraz w Rosj i jest o wie|e |epiej

ze zjawiskami rasizmu wśród kibiców pitki noznej,

niz było w Iatach dziewięćdziesiatyclr.

Niestety przed meczem Polska-Rosja staliśmy się

świadkami konfliktu i przemocy wśród kibiców
po|skich i rosyjskich. Co ty o tym myś!isz?

Trudno o tym mówiĆ, bo przy)echałem trochę póŹ-

niej, po wszystkim. A|e myś|ę, że to była jakaś pro-

wokacja ze strony tych, którzy chcq widzieć obraz
Wroga w Rosji. Jestem przekonany, Że cały mój kraj,

cała Rosja bardzo współczuła Polakom po katastro-

f ie SmoIeńskiej .  Bardzo wspieraI iśmy PoIaków mora|-

nie. By| iśmy szczerzy, nie mie| iśmy i  n ie mamy nega-

tywnego stosunku do Po|aków. DIatego takie zajścia

wydajq się szczegó|nie przykre i bezsensowne.
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